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Obec Senohraby má nový územní plán
Zastupitelstvo obce 
Senohraby schválilo 
na svém zasedání 
dne 12. 9. 2022 nový 
územní plán obce.

J edná se o završení 
procesu, který tr-
val dlouhých 10 let. 

Výsledkem je soubor číta-
jící celkem 10 mapových 
podkladů a 3 textové části. 
Tento obsáhlý dokument je 
vydán veřejnou vyhláškou 
obce Senohraby, oznáme-
ním o vydání Územního 
plánu Senohraby formou 
opatření veřejné povahy. 
Nový územní plán nabývá 
účinnosti dne 5. 10. 2022. 
Dokument najdete v tiš-
těné podobě na OÚ Seno-
hraby, dále na MěÚ v Ří-
čanech, odboru územního 
plánování a regionálního 
rozvoje a na MěÚ v Mni-
chovicích, stavebním úřa-
dě. V elekronické po-
době pak na webových 
stránkách obce Senohra-
by pod tímto odkazem:
https://www.senohraby.cz/
obecni-urad/uredni-deska/
obec-senohraby-verejna-vy-
hlaska-oznameni-o-vydani-
-uzemniho-planu-senohra-
by-989.html?kshow=7
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Jubilanti září

Věřím, že nový územní plán bude dobrým podkladem pro přimě-
řený a vyvážený rozvoj obce v budoucích letech a že se na jeho zá-
kladě dočkáme i dlouho očekávané výstavby malého nákupního 
centra s prodejnou LIDL včetně několika malých obchodů v oblas-
ti za mostem nad benešovskou silnicí I/3. Všem, kteří se zasloužili 
o vypracování, úpravy a fi nální dokončení tohoto důležitého do-
kumentu, tímto velmi děkuji. Věřte, že není horšího stavu než ob-
ce bez územního plánu, kterou Senohraby několik let byly.

Jana Svašková

Věděli jste, že o příspěvek na bydlení mohou 
požádat také lidé z rodinných domů? 
A že o něj lze žádat až tři měsíce zpětně?

S tát pomáhá lidem s náklady na bydlení formou tzv. pří-
spěvku na bydlení. Většina občanů si ale jeho poskyt-
nutí spojuje pouze s bydlením v nájemních bytech. 

Požádat o něj však mohou i ti, kteří bydlí v rodinných domech. 
O příspěvek lze navíc požádat až tři měsíce zpětně.

Nejjednodušší je zeptat se na úřadech práce
Podrobné informace jsou uvedeny na webu Ministerstva prá-
ce a sociálních věcí na odkaze: https://www.mpsv.cz/web/
cz/prispevek-na-bydleni, informace lze získat také osobně 
na úřadech práce, což je nejjednodušší cesta. Zaměstnanci 
úřadu práce vám přesně řeknou, zda podmínky pro získání 
příspěvku splňujete a jaké doklady je třeba doložit. V přípa-
dě problémů či nejasností lze využít i bezplatné informační 

O příspěvek na bydlení 
mohou žádat i občané 

z rodinných domů

linky Ministerstva práce a sociálních věcí 950 194 444 v době 
od 8:00 do 20:00.

Úřad práce posuzuje čisté příjmy rodiny a uhrazené 
náklady na bydlení
O příspěvek na bydlení můžete požádat na úřadu práce, který 
posuzuje vaše čisté příjmy, resp. příjmy vaší rodiny a uhrazené 
náklady na bydlení (jejich průměr za minulé kalendářní čtvrt-
letí; nově se budou náklady dokládat za pololetí; náklady obsa-
hují celkové náklady na bydlení včetně energií, vytápění, platby 
za vodné a stočné, za komunální odpad a další náklady).

Komu příspěvek náleží a jak se vypočítává?
O příspěvek můžete požádat, pokud bydlíte v bytě na základě 
nájemní smlouvy, podnájemní smlouvy, služebnosti (věcného 
břemene) nebo jste-li vlastníkem bytu nebo domu, popř. jste 
členem bytového družstva a 30 procent vašich příjmů, v Pra-
ze 35 procent (tj. že se váš čistý příjem vynásobí 0,3 a v Praze 
0,35), vám nestačí na úhradu nákladů na bydlení.

Pokud jsou skutečné náklady na bydlení nižší než normativní 
náklady (o jejich navýšení se nyní jedná), příspěvek na bydle-
ní se počítá ve výši rozdílu mezi skutečnými náklady na bydlení 
a příjmem rodiny vynásobeným koefi cientem 0,30, resp. 0,35.

I pro ty, kdo mají trvalý pobyt třeba na své chatě
Pro rok 2022 může vzniknout nárok na příspěvek na bydlení 
rovněž vlastníku, který užívá k trvalému bydlení stavbu pro in-
dividuální či rodinnou rekreaci.

Od 1. července můžete požádat také elektronicky
Od 1. července 2022 lze nově o příspěvek na bydlení požádat 
i elektronicky skrz identitu občana. S účinností od 1. října 2022 
bude umožněno prokazovat čtvrtletní náklady na bydlení 
a čtvrtletní příjmy rodiny jen dvakrát ročně a příspěvek na by-

dlení bude vyplácen po období šesti měsíců ve stejné výši.

I když je to zpočátku složité, stojí to za to
Dokladů je potřeba doložit poměrně hodně, avšak momentálně 
v této těžké době je příspěvek na bydlení jediným nástrojem, 
který může pomoci všem s problémy a s úhradou životních 
nákladů. A důležité je, že na poskytnutí příspěvku nemají vliv 
vaše úspory, které se nedokládají. 

Příklady pomoci různým žadatelům
Rodina: Jana a Karel bydlí v nájmu v Ústí nad Labem. Mají dvě 
děti ve věku 8 a 10 let. Jejich čistý příjem je 38 348 Kč. Za nájem 
platí každý měsíc 12 000 Kč a za náklady na bydlení (energie, 
vodné a stočné atd.) platí měsíčně 6 620 Kč. Mohou tedy získat 
od státu příspěvek na bydlení ve výši 6 273 Kč měsíčně.

Důchodkyně: Helena je ovdovělá důchodkyně a bydlí ve last-
ním domě v Javorníku. Její náklady na bydlení (energie, vodné 
a stočné atd.) jsou 6 800 Kč měsíčně. Pobírá důchod ve výši 
13 800 Kč. Může tedy získat od státu příspěvek na bydlení 
ve výši 2 092 Kč měsíčně.

Samoživitelka: 
Petra je samoživitelka a bydlí v nájemním bytě v Olomou-
ci se dvěma dětmi ve věku 8 a 11 let. Její čistý měsíční příjem 
je 27 290 Kč. Za nájem a náklady na bydlení vydá každý mě-
síc 15 620 Kč. Může tedy získat od státu příspěvek na bydlení 
ve výši 6 813 Kč měsíčně.

Pokud se tedy dostanete do problémů s placením ná-
kladů na bydlení, nestyďte se, udělejte si čas a zajděte 
na úřad práce.

Sdružení místních samospráv České republiky, konzultováno 
s Úřadem práce ČR

V nedalekých Strančicích si letos (1. listopadu) připomínají 
160 let od narození strančického rodáka Emila Kolbena. 
Byl bezesporu jedním z nejvýznamnějších českých 
elektrotechniků a podnikatelů. 

Z aložil továrnu Kolben a spol. a stal se generálním ředitelem a hlavním 
akcionářem Českomoravské-Kolben-Daněk (ČKD). Zemřel 3. 7. 1943 
v koncentračním táboře Terezín. O jeho životě pojednává kniha s ná-

zvem Příběh rodiny Kolbenů ze Strančic s podtitulkem Historie židovské 
rodiny na pozadí dějinných událostí, kterou jsem zakoupila pro naši seno-
hrabskou knihovnu ve strančické synagoze, kde se 18. 9. během slavnostního 
odpoledne otevřela výstava věnovaná tomuto českému velikánovi. Synagoga 
se postupně mění v malé kulturní centrum, kde se pravidelně 3. neděli v mě-
síci konají koncerty či přednášky.

Jana Svašková

160 let od narození
Emila Kolbena

Naši milí oslavenci,
srdečně Vám blahopřejeme k Vašemu výročí 

a ze srdce přejeme, abyste si ve zdraví, krásné životní pohodě 
a v lásce užili ještě dlouhou řadu šťastných let.
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Jména jubilantů mohou být zveřejněna dle nařízení o ochraně osobních
údajů (GDPR) pouze v tištěné podobě měsíčníku.

Děkujeme za pochopení.



Výsledky voleb 
do Zastupitelstva obce Senohraby 

konaných ve dnech 23.–24. 9. 2022 Po několika měsících úspěšného jednání 
se společností Zásilkovna s.r.o. provozující 
výdejny balíčků a volně přístupné Z-BOXy 
se podařilo najít vhodné místo pro umístění 
Z-BOXu také u nás v Senohrabech.

M ísto muselo být vybráno tak, aby bylo přístupné 24 hodin 
denně a 7 dní v týdnu, dále aby vybírání balíčků např. v noč-
ních hodinách nerušilo okolí a zároveň aby byl vybraný pro-

stor dostatečně vystaven slunečnímu záření, neboť Z-BOX je napájen 
solárním panelem umístěným na jeho střeše. Nakonec se jako nejvhod-
nější jevilo místo před plechovým plotem sběrny surovin u nádraží v Se-
nohrabech vedle vjezdu na parkoviště. 

Jsem ráda, že tato nová služba je nyní dostupná 
i občanům Senohrab a návštěvníkům z okolních 
obcí. Funkčnost senohrabského Z-BOXu započ-
ne 10. 10. 2022, kdy se objeví i v nabídce e-shopů 
coby výdejní místo Zasilkovny. Pro jistotu uvá-
dím, že k použití Z-BOXu je nutné mít v chytrém 
telefonu staženou aplikaci Zásilkovna a před vý-
dejem ze Z-BOXu zapnout funkci bluetooth ve va-
šem telefonu, která aplikaci Zásilkovna a Z-BOX 
sama propojí. Schránka s vaším balíčkem se poté 
automaticky otevře. Není to proces složitý, jednou 
vyzkoušíte a vše již funguje!

Přeji novému Z-BOXu dlouhou životnost, bez-
problémové fungování a vám, uživatelům, hodně 
ušetřených cest do jiných výdejen, kam jste mu-
seli doposud cestovat, pokud jste si chtěli nechat 
zaslat balíček přes Zásilkovnu. Nyní už stačí pro-
cházka k senohrabskému nádraží...

Jana Svašková

Stav před vyčištěním a umístěním Z-BOXu...

Nová služba občanům:
Z-BOX Zásilkovny u nádraží v Senohrabech

...a po jeho instalaci..
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Je nám velkým potěšením 
oznámit Vám, že Centrum 
Péče Čerčany při Hospici 
Dobrého Pastýře (Sokolská 584, 
Čerčany) zahájilo po mnohaleté 
výstavbě svůj provoz v pondělí 
19. září 2022.

Naše centrum nabízí pestré 
služby pro širokou veřejnost:
● Program komunitního centra a při-
hlášky na ukázkové lekce zdarma najdete 
zde: https://centrum-cercany.cz/komu-
nitni-centrum/
● Otevřeli jsme u nás keramickou dílnu 
pro všechny generace. Seniorům dále 
nabízíme zdravotní cvičení, trénová-
ní paměti a jógu. Dospělí u nás mohou 
studovat angličtinu, učit se současnému 
či orientálním tancům, věnovat se po-
silovacímu nebo zdravotnímu cvičení, 
józe, port de bras. Pro rodiče s dětmi 

máme v nabídce klub MAM, 
mimi cvičení či hudební kroužek. 
Program neustále doplňujeme, 
sledujte naše webové stránky: 
https://centrum-cercany.cz/
● Komunitní knihovnu můžete 
využívat po předchozí registraci 
zde: https://centrum-cercany.cz/
knihovna/
● Půjčovna kompenzačních po-
můcek bude zde v Čerčanech 
dostupná v úterý a ve středu, 
v Benešově (Jana Nohy 1352) pak 
v pondělí, čtvrtek a pátek. Více 
zde: https://hospic-cercany.cz/
sluzby/pujcovna-kompenzacnich-pomu-
cek/
● Pečovatelská služba hlásí volnou ka-
pacitu! Službu poskytujeme v pracovní 
dny od pondělí do neděle v místě byd-
liště klientů, které není vzdálené více 
než 20 km od Čerčan. Více zde: https://
hospic-cercany.cz/sluzby/pecovatelska-
-sluzba/

Mgr. Jana Vernerová
manažer komunikace TŘI, z.ú.
jednatel Dobrověc, s.r.o.

Sokolská 584,
257 22  Čerčany
+ 420 722 671 851

Centrum Péče Čerčany
při Hospici Dobrého Pastýře v Čerčanech

zahájilo provoz

Sdružení občanů pro Senohraby 
děkuje všem voličům, kteří odevzdali hlas
jeho kandidátům v komunálních volbách 
konaných ve dnech 23.–24. 9. 2022.

Celkem jsme obdrželi 1157 hlasů a získali dva mandáty 
v Zastupitelstvu obce Senohraby. V dalším čtyřletém ob-
dobí se tedy budeme podílet na vedení obce coby opozice, 
která má dlouholeté zkušenosti s vedením obce a která 
započala celou řadu projektů. Budeme dohlížet na to, aby 
tyto projekty nezapadly, nové vedení obce jim věnovalo 
náležitou pozornost a o majetek obce bylo i nadále řádně 
postaráno.

Za Sdružení občanů pro Senohraby Jana Svašková

Hasiči Senohraby 
děkují všem voličům, kteří nám odevzda-
li svůj hlas v komunálních volbách.

Se ziskem 957 hlasů jsme získali jeden mandát v Za-
stupitelstvu obce Senohraby, který nás opravňuje stát 
se opoziční stranou dohlížející i nadále na chod obce 
s důrazem na kontrolu funkčnosti obecní infrastruktu-
ry a zachování akceschopnosti výjezdní jednotky Sboru 
dobrovolných hasičů Senohraby, která zde má tradici již 
od roku 1898.

Senohrabští hasiči

Škola po letních prázdninách 
opět dýchá životem. Ve čtvrtek 
1. září jsme školní rok 2022/23 
slavnostně zahájili před budovou 
školy, kde jsme přivítali 23 nových 
žáků 1. třídy.

P řejeme prvňáčkům, aby se jim v naší škole 
líbilo. Páťáci se stali jejich patrony a pro-
vedli je po budově školy, pravidelně jim 

také chodí předčítat pohádky. Prvňáčci se velmi 
dobře zapojili do školní práce, uklízeli školní za-
hradu, navštívili říčanské muzeum a pro druhá-
ky si připravili krátké vystoupení o sv. Václavo-
vi.  Žáci 2. a 3. třídy v rámci povinného plavání 
již pilně trénují plavecké styly v bazénu Na Fial-
ce. Třeťáci se aktivně věnují badatelskému vy-
učování a vydali se do lesa na houby. Čtvrťáci navštívili 
knihovnu v Říčanech, kde pro ně byla připravena čtenářská 
lekce. Druháci a páťáci se i letos zapojili do projektu Abece-
da peněz, kde se učí základům fi nanční gramotnosti. Není 
nám lhostejné životní prostředí, proto jsme se opět zúčast-
nili projektu „Ukliďme svět“ – uklízeli jsme školní zahradu 
a některé části obce.

Na konci září proběhla v areálu školy Svatováclavská jablíč-
ková slavnost – celý den se nesl v duchu spolupráce, výroby 
jablečných pokrmů, sportovních her, kreativních dílen a spo-
lečného posezení.

A co nás letos čeká? Samozřejmě spousta učení, ale také velké 
množství kulturních a sportovních akcí – navštívíme divadla 

a muzea, absol-
vujeme dopravní 
výchovu, v rámci 
výuky se zúčastní-
me dalších vzdě-
lávacích a preven-
tivních programů, 
čeká nás Týden 
Země, sportovní 
soutěž O pohár čtyř 
škol a spousta dal-
ších aktivit.

Kolektiv ZŠ 
Senohraby

Září – návrat do školních lavic
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Podmokly, Teplická 874/8, 405 02, IČ: 24729035.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

9. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene a dohoda o umístění stavby – přeložka KNN, 
ul. Hlavní.
Usnesení č. 46/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu o budoucí 
smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění stavby 
č. IZ-12-6003270/1 PY-Senohraby-Hlavní-KNN-Přeložka mezi 
obcí Senohraby a ČEZ Distribuce, a.s. se sídlem Děčín, Děčín IV-
Podmokly, Teplická 874/8, 405 02, IČ: 24729035.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

10. Směna částí pozemků ppč. 338/14 a 338/6 v ulici
U tunelu – vjezd na pozemek.
Usnesení č. 47/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Směnnou smlouvu mezi 
obcí Senohraby a panem P.B., 251 66 Senohraby.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

11. Pojmenování bezejmenné ulice – oblast Hrušova.
Usnesení č. 48/2022: 
ZO Senohraby schvaluje název nové ulice vyznačené červeně 
v přiložené mapce: U Mnichovky.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

12. Smlouva o umístění Z-BOXu Zásilkovna s.r.o.
Usnesení č. 49/2022: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu pro umístění 
Z-BOXu a spolupráci při jeho provozování mezi obcí Senohraby 
a společností Zásilkovna s.r.o., Českomoravská 2408/1a, Libeň,
190 00 Praha 9, IČ: 28408306.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

13. Zpráva fi nančního výboru – příloha zápisu č. 2.
Zastupitelstvo obce Senohraby bere na vědomí Zprávu fi nančního 
výboru.

14. Rozpočtové opatření č. 3/2022 – příloha zápisu č. 3.
Usnesení č. 50/2022:
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2022.
Výsledek hlasování:
6 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož, Pancířová)
1 hlas proti (Skořepa)
0 hlasů se zdrželo
Toto usnesení bylo přijato.

15. DSO Společná voda – smlouva o poskytnutí vkladu
dle výše podílu obcí.
Usnesení č. 51/2022: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu o poskytnutí 
vkladu nad rámec základního vkladu člena dobrovolného svazku obcí 
za účelem vytvoření vlastního kapitálu dobrovolného svazku obcí 
Společná voda d.s.o., jehož je členem, pro Společná voda d.s.o., se síd-
lem Masarykovo náměstí 100, 256 01 Benešov, IČ: 17408288, a vklad 
ve výši 1 798 485,– Kč za účelem fi nancování koupě obchodního 
podílu ve společnosti Vodohospodářská společnost Benešov, s.r.o., 
se sídlem Černoleská 1600, 256 01 Benešov, IČ: 47535865.

Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdržel 
Toto usnesení bylo přijato.

16. Nájemní smlouva s TJ Sokol Senohraby – zvýšení ná-
jemného na garáž.
TJ Sokol Senohraby pronajímá bez uzavřené smlouvy obci Senohraby 
garáž pro traktor za současnou cenu 24 000 Kč za rok. TJ Sokol 
navrhl zvýšení ročního nájemného na 90 000 Kč. Po diskusi sta-
rostka za obec Senohraby navrhuje roční nájem 50 000 Kč, uzavření 
smlouvy na dobu neurčitou s výpovědní lhůtou 6 měsíců. TJ Sokol 
projedná nabídku obce ve výkonném výboru. Následně bude tento 
bod předložen na dalším zasedání zastupitelstva obce.

17. Zpráva kontrolního výboru – příloha zápisu č. 4.
Zastupitelstvo obce Senohraby bere na vědomí Zprávu kontrolního 
výboru.

18. Různé
Bezúplatný převod pozemků ppč. 501/2 (4 m2) a 501/11 (18 m2).
Usnesení č. 52/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu o bezúplatném 
převodu vlastnického práva k nemovitým věcem č. UZSVM/
S/13079/2022-HMSU mezi obcí Senohraby a Českou republikou – 
Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových 
se sídlem Rašínovou nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 Praha 2, 
IČ: 69797111.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdržel 
Toto usnesení bylo přijato.

19. Diskuse
Starostka informovala o:
- stavu prací na mostě č. 6031-4 přes silnici I/3. Podle informací 
zhotovitele by mohla být stavba ukončena v dřívějším termínu, než je 
plánované dokončení k 31. 12. 2022. 
- odložení uzavírky Hlavní ulice v souvislosti se stavbou opěrné zdi 
čp. 39. V současnosti není ze strany investora, kterým je Krajská 
správa a údržba silnic Středočeského kraje, jednoznačná informace, 
kdy bude stavba zahájena, zda to bude ještě letos nebo až v příštím 
roce. Proti možnosti, že to bude ještě letos, starostka vznesla ofi ciální 
nesouhlas.
- zahájení stavby Intenzifi kace čističky odpadních vod Senohraby 
k 1. 9. 2022 a omluvila se za zvýšený stavební ruch v okolí.

Na závěr starostka poděkovala zastupitelům za práci v zastupitelstvu 
a občanům za zájem o dění v obci.

- V diskusi zazněla tato témata: podnět, aby prostředky na pláno-
vané dětské hřiště u budoucího Lidlu byly přesunuty na úpravu 
hřiště na školní zahradě; informace o nestabilních základech lávky 
pod Vávrovým paloukem a návrhy na další postup pro zjištění jejího 
stavu a zabezpečení; stromy u ČOV; poděkování starostce a zastupi-
telům ze strany občanů.

Starostka ukončila zasedání zastupitelstva obce v 19.52 hodin.

Zapsal: H.O. v.r.
Čistopis zápisu byl vyhotoven: 14. 9. 2022
Ověřovatelé zápisu:
Jan Beneš v.r.
Miroslav Matyska v.r.
Jana Svašková v.r., starostka obce

Zápis byl ověřovatelem Janem Benešem podepsán dne: 16. 9. 2022
Zápis byl ověřovatelem Miroslavem Matyskou podepsán dne:
15. 9. 2022
Zápis byl starostkou obce podepsán dne: 16. 9. 2022
Zápis byl vyvěšen dne: 16. 9. 2022
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Zápis č. 3/2022 ze zasedání Zastupitelstva obce Senohraby 
konaného dne 12. 9. 2022 od 18 hodin v kongresovém sále 
hotelu SEN, Malostranská 344.

Přítomni: Jana Svašková, Vladimír Dvořák, Jan Beneš, Miroslav 
Matyska, Martin Brož, Lucie Pancířová, Radek Skořepa 
Omluveni: Alexandra Kloužková, Milan Kraut 
Neomluveni: –

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle záko-
na č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů. Neupravená verze zápisu 
ze zasedání zastupitelstva obce je k nahlédnutí na Obecním úřadu 
Senohraby. Znění zasedání zastupitelstva je možné si vyslechnout 
na audionahrávce na webových stránkách obce Senohraby: https://
www.senohraby.cz/obec/zapisy-zastupitelstva-2/

Zasedání zastupitelstva obce zahájila starostka obce, která zasedání 
zastupitelstva řídí, v 18.02 hodin. Sdělila, že je pořizován zvukový 
záznam, který bude následně vyvěšen na webových stránkách obce 
(https://www.senohraby.cz/obec/zapisy-zastupitelstva-2/).

1. Kontrola účasti.
Starostka konstatovala, že dle prezenční listiny – příloha zápisu č. 1 
– je přítomno 7 členů zastupitelstva obce. Zastupitelstvo obce je tedy 
usnášeníschopné. 

2. Volba ověřovatelů zápisu a jmenování zapisovatele 
zápisu.
Jmenování zapisovatele.
Starostka obce jmenovala zapisovatelem zápisu paní H.O. 

Starostka obce navrhla na ověřovatele zápisu Jana Beneše 
a Miroslava Matysku 
Usnesení č. 36/2022: 
Ověřovateli zápisu byli zvoleni pan Beneš a pan Matyska.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

3. Schválení programu jednání zastupitelstva obce.
Usnesení č. 37/2022:
Zastupitelstvo obce schvaluje navržený program jednání ve znění, 
v jakém byl vyvěšen na úřední desce, s touto změnou: bod č. 5 bude 
prohozen s bodem č. 4.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

4. Dodatky k plánovacím smlouvám – změna termínu 
schválení územního plánu.
Usnesení č. 38/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě 
o společném postupu včetně plánovací smlouvy, smlouvy o smlouvě 
budoucí kupní a dalších právech a závazcích uzavřené mezi obcí 
Senohraby a MS Senohrabská s.r.o. dne 27. 4. 2022.
Výsledek hlasování:
6 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož, Skořepa)
0 hlasů proti 
1 hlas se zdržel (Pancířová)
Toto usnesení bylo přijato.

Usnesení č. 39/2022: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě 
o společném postupu a úpravě budoucích vztahů uzavřené mezi obcí 
Senohraby a Resort Senohraby, a.s., dne 14. 6. 2022.
Výsledek hlasování:
6 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož, Skořepa)  
0 hlasů proti
1 hlas se zdržel (Pancířová)
Toto usnesení bylo přijato.

5. Schválení nového územního plánu obce Senohraby.
Usnesení č. 40/2022: 

Zastupitelstvo obce Senohraby ověřilo v souladu s ust. § 54 odst. 2 zá-
kona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (staveb-
ní zákon), v platném znění, Územní plán Senohraby, že není v rozporu 
s Politikou územního rozvoje v platném znění, s územním rozvojovým 
plánem a se Zásadami územního rozvoje Středočeského kraje v plat-
ném znění, nebo výsledkem řešení rozporů a se stanovisky dotčených 
orgánů či stanoviskem Krajského úřadu Středočeského kraje.
Výsledek hlasování:
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož)
0 hlasů proti
2 hlasy se zdržely (Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

Usnesení č. 41/2022: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje návrh vyhodnocení připo-
mínek a návrh rozhodnutí o námitkách (součást odůvodnění – sa-
mostatná příloha) uplatněných k návrhu Územního plánu Senohraby 
podle § 50 a § 52 zákona č. 183/2006 Sb.
Výsledek hlasování:
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož)
2 hlasy proti (Pancířová, Skořepa)
0 hlasů se zdrželo
Toto usnesení bylo přijato.

Usnesení č. 42/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby podle § 6 odst. 5 písm. c) zákona 
č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební 
zákon), v souladu s § 54 odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb., o územním 
plánování a stavebním řádu (stavební zákon), za použití § 43 odst. 4
zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (sta-
vební zákon), v souladu s § 13 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně 
analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způsobu 
evidence územně plánovací činnosti, za použití § 171 a následujících 
zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, v souladu s § 35 odst. 2 a § 84 
odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), vydává 
opatření obecné povahy, kterým se vydává Územní plán Senohraby 
ve znění, které je obsahem příloh tohoto materiálu. Dokumentace 
obsahuje návrh (textovou a grafi ckou část) a odůvodnění (textovou 
a grafi ckou část).
Výsledek hlasování:
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Beneš, Matyska, Brož)
0 hlasů proti
2 hlasy se zdržely (Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

6. Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace na žáka 
s městem Říčany.
Usnesení č. 43/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Veřejnoprávní smlouvu 
č. VS/00414/2022/OŠK o poskytnutí dotace na úhradu výdajů za žá-
ka ve 4. základní škole Nerudova Říčany, příspěvkové organizace 
mezi obcí Senohraby a městem Říčany.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

7. Smlouva o zřízení věcného břemene inženýrských sítí – 
plynová přípojka ul. Na požáru.
Usnesení č. 44/2022:
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu o zřízení věcného 
břemene mezi obcí Senohraby, společností GasNet, s.r.o., se sídlem 
Klíšská 940/96, Klíše, 400 01 Ústí nad Labem, IČ: 27295567, a paní 
O.T., 251 66 Senohraby.
Výsledek hlasování:
7 hlasů pro
0 hlasů proti
0 hlasů se zdrželo 
Toto usnesení bylo přijato.

8. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene inženýrských sítí – ČEZ Distribuce, a.s., komuni-
kace Na Ježově/Malostranská.
Usnesení č. 45/2022: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě 
o zřízení věcného břemene a dohodu o umístění stavby Senohraby, 
hotel SEN-smyčka do TS a KVN č. IV-12-6031029/1/VB mezi 
obcí Senohraby a ČEZ Distribuce, a.s. se sídlem Děčín, Děčín IV-



Letošní svatováclavský 
turnaj se uskutečnil 
ve středu 28. 9. 2022. 
Na rozdíl od loňska 
jsme si neužili příjemné 
teplé počasí, ale přes 
dešťové přeháňky 
se nakonec podařilo 
všechny zápasy 
odehrát.

T urnaj se opět uskutečnil 
ve spolupráci se spřátele-
ným tenisovým klubem 

v Čerčanech, a tak se dopoled-
ne hrálo ve skupinách souběžně 
v Hrušově i Čerčanech. Na rozdíl 
od minulých let se po obědě všich-
ni nepřesunuli do Hrušova, ale na-
opak do Čerčan, kde je k dispozici 
více kurtů a zároveň i vytápěná 
klubovna. Toto rozhodnutí se ukázalo jako šťastné, protože 
poslední zápas skončil těsně před setměním.

Turnaje se letos zúčastnilo 11 dětí (7 chlapců a 4 dívky). Cel-
kovým vítězem se stal Martin Virag, který ve fi nále porazil 
loňskou vítězku Lucku Vávrovou ze Senohrab. Třetí byl stejně 
jako vloni Ríša Nenadál, který v boji o třetí místo porazil Mar-
tina Kotiše.

Celý turnaj měl jako vždy výbornou atmosféru. Děti se na tur-
naj rády vrací a dávají mu přednost i před ofi ciálními turnaji te-
nisového svazu, kde by si mohly uhrát body do žebříčku. Třeba

Lucka Vávrová, která se letos probojovala na mistrovství ČR 
v mladších žácích, ani letos turnaj nevynechala.

Díky podpoře obce Senohraby se nevybíralo žádné startovné 
a všichni účastníci odcházeli alespoň s medailí na památku. 
Rovněž je třeba poděkovat Frantovi Vnoučkovi z Čerčan, který 
opět připravil herní plán a pomohl s organizací turnaje. 

Těšíme se, že se opět potkáme příští rok v den sv. Václava (nebo 
nejbližší vhodný termín kolem 28. 9.) s dětmi na kurtech.

Za výbor TK Hrušov 
Vladimír Dvořák

Tradiční dětský svatováclavský
tenisový turnaj v Hrušově D ěkujeme všem občanům, za to, že přišli volit. Senohrab-

ská volební účast byla téměř o 20 % vyšší než průměrná 
celorepubliková. To svědčí o snaze zdejších lidí dát na-

jevo svůj názor, tzn. že našli sdružení s programem a lidmi, kte-
rým jsou ochotni dát svůj hlas. Ukázalo se, že velkou část oslovi-
la kampaň dvou devítičlenných týmů, která směřovala ke změně 
stylu vedení obce. Děkujeme všem našim voličům, za jejich hla-
sy, za to, že nám i nadále věří. Za to, že i po přečtení rozsáhlé-
ho úvodníku předchozího čísla Hlásky nás zakřížkovali a lístek 
vhodili do volební urny. Zvažovali jsme, zda reagovat na neprav-

dy a pomluvy narychlo napsaným letákem vhozeným do schrá-
nek, ale rozhodli jsme se, že to neuděláme. Možná nám to vzalo 
pár hlasů, ale rozhodli jsme se, že cestou na hrubý pytel hrubá 
záplata se nevydáme, že zachováme slušné, neútočné, sportovně 
laděné vedení předvolební kampaně. Děkujeme všem, kteří nám 
s kampaní pomáhali a také ostatním subjektům, že se vydaly 
obdobnou cestou. Těm, kteří mají nově své zastoupení v zastupi-
telstvu gratulujeme a těšíme se na spolupráci.

staronoví zastupitelé TJ Sokol Senohraby
Lucie Pancířová, Radek Skořepa a Alexandra Kloužková 

Poděkování voličům a kolegům za fair play

V e dnech 3.–5. 9. 2022 se v Brně 
uskutečnil největší atletický mí-
tink mládeže (11–15 let) na světě. 

Za účasti více než 1700 atletů z patnácti 
evropských zemí zde proběhlo neofi ciální 
Mistrovství Evropy v atletice. Všestran-
ná atletka Lucie Maredová se postavila 
na start ve třech disciplínách ve své kate-
gorii 12letých. V běhu na 60 m doběhla 16. 

výkonem 8,72 s v konkurenci 182 závodnic. 
Ve skoku dalekém, kde závodilo 175 dívek 
se umístila na krásném 4. místě výkonem 
465 cm (pouhé 3 cm od bronzové medaile). 
69 skokanek si poměřilo své síly ve skoku 
vysokém a Lucie si v deštivém počasí vybo-
jovala stříbrnou medaili výkonem 147 cm.

Byly to její první mezinárodní závody 

s jedinečnou atmosférou včetně slavnost-
ního nástupu všech týmů při zahájení zá-
vodů, velkoplošné obrazovky na stadionu 
a velikou diváckou kulisou na tribuně. 
Jsme moc rádi, že při pobytu na chatě 
v Senohrabech můžeme rozvíjet její atle-
tický talent na školním hřišti, kde si vždy 
rádi zatrénujeme.

Jan Mareda

Poděkování Senohrabům
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Deset let od smrti prof. Tomáše Durdíka

J eho osoba byla s naší obcí velmi vý-
razně spjata jeho neutuchajícím zá-
jmem o výzkum a popularizaci opev-

něných sídel v okolí Senohrab, především 
hradu Zlenice, ale i dalších lokalit, hradu 
u Čtyřkol či hradu Ježov poblíž senohrab-
ského nádraží. Od roku 1995 stál u zrodu a 
dlouhá léta váhou své osobnosti pomáhal 
zdejšímu občanskému sdružení realizovat 
nezbytné památkové úpravy směřující k záchraně této mimo-
řádné historické památky zapsané ve státním seznamu kultur-
ních památek. Je o to důležitější, že všechny snahy o výzkum, 
prezentaci, záchranu i konzervaci této památky byly prováděny 
ve vzorné spolupráci s vlastníkem, tedy obcí Senohraby, která 
se tak zásadním způsobem podílela na její záchraně a současné 
podobě. A to v dnešní době není málo, vždyť investice do kul-
turních památek nepatří mezi populární municipální aktivity. 
Je však nutno si uvědomit, že drtivá většina turistů a návštěvní-
ků Senohrab do obce přijíždí právě kvůli zcela unikátnímu kom-
plexu hradu s podhradím a historickými říčními lázněmi, které 
se v poslední době díky mediální popularizaci opětovně stávají 
pojmem a cílem návštěvníků nejen domácích, ale i zahraničních. 
Nepochybně nehynoucí zásluhu o záchranu a prezentaci toho-
to místa měl právě prof. Tomáš Durdík, a proto bych chtěl jeho 
osobnost alespoň ve stručnosti připomenout.

Svůj neutuchající zájem o opevněná sídla středověku praktic-
ky od dětských let završil v letech 1969 až 1974 studiem ar-
cheologie a historie na Filozofi cké fakultě Univerzity Karlovy 
a následně dlouholetou velmi intenzivní výzkumnou činnos-
tí v Archeologickém ústavu Akademie věd České republiky, 
kde pracoval až do své předčasné smrti v nedožitých dvaaše-
desáti letech. Byl autorem komplexního přístupu k výzkumu 
a prezentaci hradních lokalit, jejíž věhlas se šířil evropskou 
hradologickou odbornou veřejností a dostal velmi trefný pří-
domek „česká škola“. Své mimořádné znalosti prezentoval 
na stovkách odborných konferencí doma i v zahraničí, jeho 
bibliografi e čítá stovky a stovky položek včetně rozsáhlých 
monografi í a encyklopedií, které zná prakticky každý, kdo se 
alespoň trochu zajímá o středověké hrady. Nikdy neohrnoval 
nos nad prezentací vědeckého poznání širší veřejnosti, a tak 
jeho dokumentární cykly „Štíty království českého“ či „Hrady 
dobývané i obývané“ se staly skutečným bestsellerem vysílá-
ní České televize a jeho osoba milým průvodcem těmito po-
řady. Za mimořádný přínos záchraně a prezentaci národního 
i evropského kulturního dědictví získal těsně před svou smrtí 
v roce 2011 nejvyšší možné evropské vyznamenání (Europa 
Nostra), tedy cenu Evropské unie pro kulturní dědictví.

Ale zpět a stručně k jeho vztahu k Senohrabům a hradu Zlenice. 

Ten totiž stál na samém počátku jeho karié-
ry a osahávání terénu a byl jednou z prv-
ních lokalit, které Tomáš Durdík navštívil 
v rámci svých spanilých toulek spojených 
s objevováním kouzla hradních lokalit 
na konci šedesátých a počátku sedmdesá-
tých let 20. století. Hrad Zlenice navštívil 
zřejmě poprvé v červenci roku 1968. Po-
dle dochovaných zápisků byl hrad zarostlý 
vzrostlou vegetací a den byl slunečný. To-
máš pořídil tři snímky hradu fotoaparátem 
Box Tengor a světelnost jeho objektivu, jak 
sám píše, možnost pořízení kvalitních zá-
běrů za těchto podmínek prakticky vylu-
čovala. Další dvě návštěvy hradu provedl 

Tomáš Durdík v průběhu roku 1972, kdy byl formou nálezové 
zprávy publikován i první nálezový materiál z hradu a pořízen 
byl i první krokovaný náčrtek hradu. Tomáš Durdík tak na po-
čátku sedmdesátých let minulého století stál u zrodu metody 
provádění komplexních povrchových průzkumů, které postup-
ně rozvíjel a zdokonaloval. Mimořádné informace přinášely 
především jeho krátké zprávy v periodiku Výzkumy v Čechách, 
kde pravidelně informoval o svých návštěvách hradu a jeho sta-
vu. Podle nich od roku 1968 do roku 2012 navštívil hrad Zleni-
ce minimálně 27× (v některých letech pochopitelně i častěji). 
O jeho návštěvách existuje 33 záznamů v Bulletinu záchranné-
ho oddělení a 33 hlášení v Archivu nálezových zpráv Archeolo-
gického ústavu Akademie věd. Od roku 1999, prakticky každý 
rok, probíhal pod jeho vedením archeologický výzkum a sta-
vebně-historický průzkum, který zásadním způsobem posu-
nul naše poznání tohoto objektu i jeho hospodářského zázemí. 
Kruh se bohužel uzavřel na podzim roku 2012, kdy v září do-
končená sonda 28 na hradě Zlenice byla zároveň poslední son-
dou jeho pozemského života. Na průběhu čtyřicetiletého inten-
zivního zájmu o jednu hradní lokalitu je možno plasticky vylíčit 
všechny aspekty, přístupy, metody i výsledky nezměrného úsilí 
o poznání a záchranu českých hradů. Od prvních romantických 
setkání s krásou hradní architektury na „čundrech“ až po sys-
tematické monografi cké zpracování, obsahující též metodický 
návod na jeho záchranu, rekonstrukci a prezentaci veřejnosti. 
Na této dlouhé cestě můžeme sledovat postupné skládání mo-
zaiky, jehož zdrojem byl neustálý, průběžný a pečlivý přístup 
Tomáše Durdíka k získávání informací, doprovázený vývojem 
metodických postupů dílčích segmentů poznání.

Charismatická osoba prof. Tomáše Durdíka je neodmyslitelně 
spjata s naší obcí, a především zlenickým hradem, který mu 
byl nesmírně blízký a velmi často a rád sem pravidelně zajíž-
děl a kochal se zdejší půvabnou posázavskou krajinou plnou 
pozůstatků středověkých hradů. A v neposlední řadě musíme 
připomenout, že bez jeho osobnosti by zdejší hrad byl řado-
vou, chátrající a prakticky neznámou zříceninou, kterých je 
v našich zeměpisných šířkách dostatek, zatímco dnes je poj-
mem v řadách odborné veřejnosti i cílem výletů stovek a tisíců 
turistů, kteří díky tomu objevují i další krásy naší obce.

Vojtěch Kašpar

Dne 20. září uplynulo neuvěřitel-
ných deset let od náhlé smrti 
této mimořádné osobnosti české 
medievistiky a znalce české 
i evropské pevnostní architektury.

Hrady kolem nás
Naše putování po hradech 
s detektivním románem Radovana 
Šimáčka Zločin na Zlenicích hradě 
LP 1318 končí. Vrátíme se zpět k řece 
Sázavě k soutoku s Mnichovkou 
na „naši Hlásku“ – zříceninu 
Zlenického hradu. A protože kdysi 
dávno zde stávaly hrady dva, 
připomeneme si i zaniklý hrad 
u Čtyřkol, který stál na pravém 
břehu Mnichovky nad ústím 
do Sázavy naproti hradu Zlenice.

Hrad Zlenice

H rad Zlenice zná a byl se na jeho 
zřícenině podívat snad každý 
senohrabák. Název získal podle 

obce, která leží na druhém břehu Sázavy. 
Lidový název Hláska vznikl podle zbyt-
ku věžového paláce, který je dominan-
tou původního hradního areálu. Hrad 
byl vystaven pravděpodobně na konci 
13. století. První zmínka o něm je z roku 
1318. Byl sídlem významného rodu pánů 
ze Zlenic, o kterém se v detektivním ro-

mánu dočtete. Nejvýznamnějším drži-
telem hradu byl Ondřej z Dubé, nejvyšší 
sudí Království českého v době vlády 
Karla IV. a jeho syna Václava IV., který 
na tomto hradě také jako devadesátiletý 
zemřel. Byl autorem právnického spisu 
Práva zemská česká. Po roce 1444 byl 
hrad v držení Kostků z Postupic. Zanikl 
stejně jako další posázavské hrady v prů-
běhu poděbradských válek. Celá historie 
hradu je pěkně popsaná na informačních 
cedulích přímo na zřícenině. Zřícenina 
hradu je stále udržovaná a žije. Stará se 
o ni nejen obec Senohraby, ale především 
Spolek pro ochranu kulturního dědictví 
– Zlenice, který na Hlásce pořádá různé 
akce jako například festival středověkých 
řemesel „Oživlý středověk“. V neposlední 
řadě je nutno zmínit, že zřícenina hradu 
byla velkou inspirací pro tvorbu národní-
ho malíře Josefa Lady, který ji často na-
vštěvoval a na jeho obrazech se v různých 
obměnách velmi často vyskytuje.

Hrad u Čtyřkol

H rad u Čtyřkol stával nad ústím 
Mnichovky do Sázavy přímo 
naproti hradu Zlenice. Pod jeho 

zbytky někteří určitě prošli nesčetněkrát. 
Když přejdete lávku přes Mnichovku 
směrem na Čtyřkoly, zbytky hradu leží 

přímo na ostrožně na pravé straně. 
Dříve se dalo dobře projít od Seno-
hrab malým tunýlkem pod železnič-
ní tratí, kterým se dostanete přímo 
k hradu, ale vlivem kácení lesů zasa-
žených kůrovcem je cesta dnes krko-
lomná a zarostlá.

O historii tohoto hradu se nedocho-
valy žádné písemné zmínky. Ar-
cheologické nálezy datují krátkou 
existenci hradu do 13. století. Mohl 
být předchůdcem sousedního hradu 

Zlenice, ale to je jen hypotéza, která se 
rozchází s faktem, že Mnichovický potok 
byl vždy majetkovou hranicí panství, poz-
ději okresů. Dnes zaniklý hrad postaven 
na skalnaté ostrožně měl pravděpodobně 

dvě části. Předhradí, které bylo poškoze-
no v rámci výstavby železnice a rekreač-
ních chat, a jádro hradu, které bylo od-
děleno mohutným příkopem a valem. 
Za ním pak volně stály tři budovy. Z hradu 
se dochovaly jen valy, příkopy a základy 
budov, které jsou již dnes značně zarostlé.

Putování po hradech kolem nás je u kon-
ce. Snad některého čtenáře zlákalo k vý-
letům a poznávání našeho blízkého okolí. 
Na Hlásku cestu jistě znáte buď podél 
Mnichovky až k řece, nebo přes kopec 
z Hrušova. Výlet na obě dvě zříceniny 
můžete podniknout v jeden den, a i se 
při tom zrelaxovat na plovárně u Sázavy 
a občerstvit na Baštírně. Kdo ještě histo-
rický detektivní román, který mi byl in-
spirací, nečetl, vřele doporučuji. Knížka 
je velmi čtivá a nikterak dlouhá. Přečtete 
ji jedním dechem.

Moc děkuji mému synovi Tomášovi 
za krásné obrázky, které mi k jednotli-
vým hradům maloval. Jeho zájem o hra-
dy a zříceniny mě přivedl na spoustu 
pěkných míst. Velké díky patří mému 
otci, který se mnou každý text o hradech 
kolem nás pečlivě prošel a doplnil o další 
fakta a zajímavosti. Zájem o historii na-
šeho okolí ve mně vzbudil právě on, je to-
tiž jeho koníčkem.

Lucie Pancířová

Tomáš Durdík a Viktor Sušický, 
Zříceniny hradů, tvrzí a zámků, 2015, 
Agentura Pankrác s. r. o., 
ISBN 978-80-86781-28-0

www.wikipeda.cz
www.hrady.cz
www.mapy.cz 
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Jak na drahé energie?
Vlastní výrobou!!

Aktivní odborná pomoc pro lidi
se zdravotním znevýhodněním

Rodinná solární elektrárna
(Nezajímají-li Vás čísla, čtěte pouze tučný text.)
Řekněme, že rodinný dům má spotřebu elektřiny 5 MWh a plynu 
15 MWh ročně. Za tuto spotřebu zaplatí 5 000 × 8 + 15 000 
× 4 = 100 000 Kč ročně.

Rodina postaví solární elektrárnu o výkonu 9,5 kW s baterií 
14,2 kWh.

Cena elektrárny je 520 000 Kč, dotace 220 000 Kč, netto 
cena 300 000 Kč.

Tato elektrárna vyrobí 10 MWh za rok, z nichž 5 MWh jde pří-
mo do spotřeby (úspora 40 000 Kč/rok), 5 MWh jde do virtuál-
ní baterie, odkud se čerpá v zimě za poplatek cca 2 Kč/kWh 
a použije se na topení, kterým se šetří 1,5 násobek spotřeby 
plynu, tj. úspora 4 × 1,5 × 5 000 – 2 × 5 000 = 20 000 Kč/rok.

Celková úspora je tedy 60 000 Kč/rok.

Rodina nechce nebo nemůže vydat 300 000 Kč, proto si na vý-
stavbu vezme půjčku. Pokud na splátku využije pouze úsporu, 
je v závislosti na úroku splatnost cca 6 let.

Rodina tedy nezaplatí ani korunu navíc a za šest let jí 
elektrárna vydělává ročně 60 000 Kč.

Ještě lepšího výsledku rodina dosáhne, pokud elektrárnu do-
plní tepelným čerpadlem.

Komunální (obecní) energetika
V celé Evropě se množí obce, které mají včetně jejich obyvatel 
energii „zadarmo“. Výroba je v nich většinou realizována vě-
trnými nebo solárními elektrárnami, v menší míře je realizo-
vána s přihlédnutím na místní zdroje (bioplyn, dřevní odpad). 

V ČR je situace jiná – většinu zájemců odradí administrativní 
překážky. V současné době nás vláda přesvědčuje, že podstat-
nou část těchto překážek odstraní, tak jí pro tentokrát věřme.
Co má obec udělat pro využití výroby energie?

● Musí mít odborníka, který bude sledovat legislativu, dota-
ce, stav technologií a zejména bude navrhovat a realizovat řešení 
jak pro obec, tak i pro obyvatele. Takového člověka nemusí obec 
nutně platit, pokud se domluví s nějakou fi rmou na realizaci, 
může ho platit ona fi rma. Toto řešení má výhodu v tom, že takový 
člověk má zázemí fi rmy, které zvyšuje jeho profesionalitu.

● Měla by mít vlastní montážní partu, aby nebyla závislá 
na dlouhých dodacích termínech stávajících fi rem a měla za-
jištěný rychlý servis.
Montážní parta má 2 lezce (po střechách) – zaškolení 1 den,
1 elektrikáře – školení 2 dny.
Tato práce je mimořádně dobře placena a lze ji provádět 
i na vedlejší pracovní poměr. 

Je proč spěchat?
Dle mého názoru je proč spěchat. Současná hysterie okolo 
energií nebude trvat věčně a v souvislosti se stavem státních 
fi nancí by se klidně mohlo stát, že se dotace budou krátit, pří-
padně rušit a je rozdíl zaplatit 300 nebo 520 tisíc Kč.

Dalším důvodem, proč spěchat, je skutečnost, že ideálním da-
tem pro zahájení provozu je 1. 4. a od podpisu smlouvy po za-
hájení provozu je nutno počítat s dobou 4 měsíců.

Dotazy
Dotazy na výstavbu solárních elektráren i na práci v montážní 
četě směřujte na Ing. Zdeňka Cholevu 602 680 724, choleva.
zdenek@seznam.cz

Ing. Zdeněk Choleva

P ro naše služby není rozhodující 
stupeň postižení, ale to, že člo-
věk potřebuje pomoc druhé osoby 

v běžných záležitostech. Jsme tak part-
nery i pro rodiny, které pečují o svého 
člena rodiny, aby na vše nebyly samy. 
Pomáháme dětem od 7 let i dospělým 
do 65 let u nich doma nebo kdekoli, kde je 
naše asistence zapotřebí. A jsme dostup-
ní také v kancelářích v Benešově, ve Vlašimi a Voticích.

V rámci služby sociální rehabilitace umíme hledat s lidmi se zdra-
votním znevýhodněním zaměstnání, a to zejména v běžných fi r-
mách. V roce 2021 se nám povedlo najít zaměstnání pro 25 klien-
tů. Učíme klienty samostatně zvládat cestování – ať do školy, 
nebo do práce, takže příbuzní už nemusí dělat „taxikáře“. Důle-
žitou součástí života každého z nás je samostatnost, komunikace 
se svým okolím i aktivní odpočinek. Proto nabízíme různé kurzy 
i asistenci při volnočasových aktivitách. Umíme rozvíjet doved-
nosti ve vaření, aby si lidé mohli uvařit podle své chuti a nečeka-
li doma na „stolečku, prostři se“. Když někdo potřebuje zvládat 
komunikaci v online prostředí a na internetu, může využít naše 
individuálně nastavené kurzy práce na počítači. Učíme od psaní 
dokumentů, přes odesílání emailů až po bezpečnost na on-line 
sítích a máme i rekvalifi kační formu kurzu. Aktuálně vnímáme 
velkou potřebu lidí trávit volný čas podle svých představ. V ma-
lých skupinkách si lidé domluví a naplánují cestu do místa, které 
je zajímá. K tomu mají podporu asistenta, aby zvládli i nečekané 
překážky a mohli si užít zážitky na cestách.

Další naší službou je podpora samostatného bydlení. Během asis-
tencí pomáháme lidem, aby se dokázali postarat o svou domác-
nost, mít nakoupeno, uvařeno, uklizeno, vypráno atd. Také bez-
pečně doprovodíme na potřebná místa a pomůžeme zařídit, 

co člověk právě potřebuje. Když se člověk 
se zdravotním znevýhodněním rozhodne 
přestěhovat z ústavního zařízení, protože 
již nepotřebuje tak intenzivní péči, nebo 
chce vylétnout ze svého rodného hnízda 
a potřebuje pomoc asistenta ve zvládání 
svého samostatného bydlení, pak ve spolu-
práci s městy a obcemi pomáháme vyjed-
návat a podávat žádost o přidělení bytu.

V letošním roce jsme zahájili i podporu dětem se zdravotním 
znevýhodněním od 7 let do 15 let. V osobní asistenci poskytu-
jeme takovou podporu, aby mohly žít běžný život jako jejich 
vrstevníci. Rodinám a dalším pečujícím tak vzniká prostor 
pro nezbytný odpočinek nebo seberealizaci. I tuto službu po-
skytujeme v místě, v čase a rozsahu, který odpovídá potřebám 
dítěte a rodiny. Poskytujeme podporu v péči o sebe, i v oblasti 
hygieny, oblékání a stravování a dle osobních možností dítěte 
se snažíme o postupný rozvoj a osamostatňování. Navazujeme 
a podporujeme kontakty s kamarády a vrstevníky, doprovázíme 
do školy i při trávení volného času.

Chcete se o nás dozvědět víc?
Podívejte se na www.rytmusstrednicechy.cz
Potřebujete naši službu pro sebe nebo vaše blízké?

Kontaktujte vedoucí služeb:
Mgr. Soňa Bendová
773 391 182, vedoucí.bn@rytmus-sc.cz
(služba Sociální rehabilitace)

Mgr. Petra Povolná
 773 391 184, vedouci.psb@rytmus-sc.cz
(služby Osobní asistence dětem, Podpora samostatného bydlení)

V oblasti vlastní výroby energie existuje množství mýtů a překonaných tvrzení.
Pojďme si tedy na modelovém příkladu ukázat, jak na to.

Organizace Rytmus Střední Čechy, o.p.s., pomáhá žít život lidem s postižením. 
Funguje ve městech i obcích 30 km kolem Benešova. Podporu využívají často lidé 

s mentálním postižením, chronickým duševním onemocněním nebo jiným znevýhodněním.
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Babí léto už je defi nitivně pryč. Co teď? Výle-
ty přece. Pod pláštěnku mikinu, na záda batoh 
a na nohy pevné boty. Někdy člověk zmokne. Ně-
kdy se ztratí, protože v mlze nevidí ani tatínkova 
záda. Někdy si udělá ohýnek a domů se pak vrací 
voňavý kouřem a pečenými jablky.
„Já to vaše oblečení nacpu do pračky i s váma,“ 
vrčí tatínek, který nemá tuhle kouřovou vůni 
rád. Kája se směje, Alenka se směje a mamin-

ka se směje taky, protože bez ohýnků by 
podzim nebyl podzimem. „Vás ta 

veselost přejde,“ kývá tatí-
nek káravě hlavou. „Vás to 

přejde raz dva, protože 
příští výlet vymýšlím 

já! A já vymýšlím, že se pojede knížecí a císař-
skou dráhou a žádný ohně se zapalovat nebudou. 
Tak.“
Jestli si tatínek myslel, že tím všeobecné veselí 
zarazí, myslel si to správně. „To jako v kočárech? 
Nebo na koních?“ ptá se zmateně Alenka. V čem 
asi jezdí císaři? „Jé, tati, to by bylo super, pojedem 
na výlet kočárem!“ nadchne se zato Kája okamži-
tě a tatínek musí honem rychle začít vysvětlovat, 
jak to s tou knížecí dráhou je, aby vzrůstající dět-
ské naděje moc nezklamal.

Autorka textu: Noemi Cupalová
Autorka ilustrací: Markéta Nováková

Co tedy tatínek dětem vysvětluje? Je to jednoduché. „Knížecí dráha“ 
se přezdívalo Dráze císaře Františka Josefa. Byla to soukromá 
železniční Rakousko-uherská společnost. Tahle společnost se v roce 
1866 ujala výstavby pětisetkilometrové tratě z Gmündu 
přes jižní Čechy až do Prahy. Tahle stavba se protáhla 
na pět let a stála 97 milionů rakousko-uherských 
zlatých. Dnes by to hrubým odhadem bylo asi 
53,5 miliardy korun.
Schválně, zkuste uhodnout, stavbu kterého úseku provázely 
největší potíže? Představte si, že to byl kousíček těsně 
před koncem, posledních pár desítek kilometrů trati 
z Čerčan do Prahy. Trať musela překročit Sázavu 
a Botič a hlavně prodrat se kopci mezi Čerčany, 
Senohraby, Mnichovicemi a Stránčicemi. Příkré údolní svahy 
u Senohrab se navíc musely pořádně zpevnit, aby na cestující nepadaly 
ze strání kameny.
Nezapomínejme, že se to všechno odehrávalo v druhé polovině 
devatenáctého století, takže při stavbě se používalo o mnoho víc lidské 
práce a o mnoho méně těžké techniky než dnes.
Stavaři se ale úspěšně poprali se všemi těžkostmi a v roce 
1871 už skrz Senohraby na zbrusu nových 
kolejích produněly první vlaky.

Železniční dráha První lokomotivy, které po rakousko-uherských kolejích jezdily, měly parní 
pohon. Jedna z nejoblíbenějších řad byla lokomotivní řada 310.0. Její lokomo-
tivy se vyráběly mezi lety 1878 a 1913, ale poslední mašinka jezdila až do roku 
1968. Železničáři těmhle strojům láskyplně přezdívali Nazdar, Matylda nebo 
třeba... (zbytek najdete v tajence.) 

1. Klasický rozchod kolejí, tedy šířka mezi kolejnicemi, je 1 435 mm.
 Jak se zkráceně říká dráze s menším rozchodem?
2. Jak se ve starší češtině říkalo parní lokomotivě?
3. Jak se jmenuje proces, který mění železniční trať tak, aby vlaky
 mohly jezdit na elektrickou energii?
4. Předchůdce dnešních železnic byly lehké vozy tažené koňmi. 
 Jak se jmenují?
5. Jaký další vůz hromadné dopravy jezdí nejčastěji po kolejích?
6. Na jaké pevné palivo nejčastěji jezdily parní lokomotivy (kromě 
 dřeva, rašeliny, koksu nebo antracitu)?
7. Z jakého materiálu se krom železobetonu nejčastěji vyrábí železniční
 pražce?
8. Jak se jmenuje místo, kde se železniční trať kříží s pozemní komunikací?
9. Vlak se skládá z lokomotivy a vozů připojených za ní. 
 Jak se takovému vozu říká?
10. Jaká země jako první zahájila provoz veřejné železnice?
11. V místě, kde se koleje rozbíhají nebo sbíhají, je drážní zařízení,
 které umožňuje vlaku změnit směr. Jak se takové zařízení 
 jmenuje?
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é. „Knížecí dráha“ 
 to soukromá
olečnost se v roce 

mündu 
táhla 

provázely
ěsně 
ati 

údolní svahy 
na cestující nepadaly

uhé polovině 
lo o mnoho víc lidské

a v roce 

podzim nebyl podzimem. „Vás ta 
veselost přejde,“ kývá tatí-

nek káravě hlavou. „Vás to 
přejde raz dva, protože 

příští výlet vymýšlím

ské naděje moc nezklamal.

Správné řešení:
1. úzkokolejka
2. parovůz
3. elektrifi kace
4. koněspřežka
5. tramvaj
6. uhlí
7. dřevo
8. přejezd
9. vagon
10. Anglie
11. výhybka

Pán se dvěma 
kufry udýchaně 
doběhne 
na vlakové 
nástupiště. 
Hned prvního 
železničního 
zřízence se ptá: 
„Stihnu ještě 
vlak do Brna?“

„To záleží na tom,
jak rychle 
dovedete běžet,“
pokrčí nádražák 
rameny.
„Zatím má ten
vlak před vámi
náskok osm
minut.“



Kulturní akce říjen 2022
4. 10. 2022 · úterý · Říčany · kino 
Na Fialce · SPOLU. Začátek od 19 hod.
8. 10. 2022 · sobota · kino Čerčany 
JAN ŽIŽKA. Začátek v 19:30 hodin.
12. 10. 2022 · středa · Říčany · KC Labuť 
Koncert Robert Křesťan a Druhá Tráva. 
Začátek od 20 hodin.
13. 10. 2022 · čtvrtek · Kamenice
Koncert Flamengo Reunion sessions.
Začátek v 19:30 hodin.
14. 10. 2022 · pátek · Říčany KC Labuť
Koncert ABBA WORLD REVIVAL.
Začátek od 20 hodin.
15. 10. 2022 · sobota · kino Čerčany 
Střídavka. Začátek v 19:30 hod.
18. 10. 2022 · úterý · Říčany 
kino Na Fialce
Trojúhelník smutku. Začátek od 19 hod.
18. 10. 2022 · úterý · Říčany KC Labuť
Divadelní představení Čarodějky v kuchyni. 
Začátek v 19:30 hod.
19. 10. 2022 · středa · Říčany KC Labuť
Koncert Jaroslav Šonský. Začátek v 19:30 hod.
20. 10. 2022 · čtvrtek · Říčany KC Labuť
Recitál Jaroslav Hutka. Začátek v 19:30 hod.
21. 10. 2022 · pátek · kino Čerčany
VYŠEHRAD:FYLM. Začátek v 19:30 hod.
21. 10. 2022 · pátek · Říčany
kino Na Fialce
Za vším hledej ženu. Začátek v 19 hod.
22. 10. 2022 · sobota · kino Čerčany 
Známí neznámí. Začátek v 19:30 hod.
23. 10. 2022 · neděle · Čerčany 
Divadelní představení: Půjdeš mi za svědka?
Začátek od 19 hodin.
23. 10. 2022 · neděle · Říčany KC Labuť
Hodina zpěvu s Jaroslavem Uhlířem a jeho 
kapelou. Začátek od 16 hod.
26. 10. 2022 · středa · Říčany KC Labuť
Koncert ROCKSET. Začátek od 20 hod.
27. 10. 2022 · čtvrtek · Říčany
kino Na Fialce
Princ Mamánek. Začátek od 17 hod.
28. 10. 2022 · pátek · Chocerady
Lampiónový průvod. Začátek od 18 hod.
28. 10. 2022 · pátek · Říčany KC Labuť
Koncert United Flawour. Začátek od 20 hod.
29. 10. 2022 · sobota · kino Čerčany 
Podezřelá. Začátek v 19:30 hod.
30. 10. 2022 · neděle · Zámek Berchtold
Rodinné odpoledne HALLOWEEN 
a lampiónový průvod. Začátek od 16 hod.

Jana Hanzlová
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Prodej slepiček
Červený Hrádek prodává

slepičky typu Tetra hnědá,
Dominant všechny barvy, 

Green Shell
– typu Araukana 

a Dark Shell – typu 
Maranska.

Stáří 16–20 týdnů, 
cena 220–269,- Kč/ks.

Prodej: 16. 10. 
a 6. 11. 2022

Senohraby – u vlak. nádraží
12.30 hod.

Výkup králičích kožek
– cena dle poptávky.

Info: Po–Pá 9.00–16.00 hod.,
tel. 601 576 270,

728 605 840
www.drubezcervenyhradek.cz

     Prodám
7x pozemky
ve Středních Čechách
u zástavby s přístupem

od 100 Kč/m2.

Např.: 2 800 m2 u Úval 300 Kč/m2,

3 000 m2 u Všechrom 300 Kč/m2,

16 000 m2 u Kamenice 300 Kč/m2,

6 000 m2 u Hořovic 250 Kč/m2,

4,3 ha u Čáslavi 100 Kč/m2.

Vše zatím nestavební.

Děkuji 

I. Chum

Laudova 1272, 390 01 Tábor

Tel.: 603 442 474
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